

Press Release (Berlin, 19 June 2018)

Iron Curtain and Green Belt Networks and Opportunities for Cooperation in a European Border Landscape

International conference on the occasion of the European Cultural Heritage Summit in the course of the European Cultural Heritage Year 2018 Berlin, 17 – 19 June 2018

Berlin, 19 June 2018 – Today marked the end of the kick-off conference of the European Cultural Heritage Summit framed by the European Cultural Heritage Year 2018 “Iron Curtain and Green Belt. Networks and opportunities for cooperation in a European Border Landscape”. At the symbolic venue in Bernauer Straße – today Berlin Wall Memorial – where the impacts of the German partition once culminated, representatives of various disciplines examined the diverse facets of Cultural and Natural Heritage, left by the post-war history of a divided Europe along the Iron Curtain trail.

Based on the guiding theme of the European Cultural Heritage Year “border areas – encounter areas” prospects of an intensified border-crossing cooperation of the responsible institutions for monuments, memorial sites and historic sites in the former border regions were explored.

The President of the German National Committee of ICOMOS e.V. and Landeskonservator Berlin (Berlin State Curator), Prof. Dr. Jörg Haspel, summarised the outcome of the conference as follows: “The conference has shown that in Europe former lines of conflict can become lines of cooperation in the present. Border areas offer places for encounters, even for the revision of historic and present neighbourhood conflicts. The cultural and natural heritage left behind in Europe by the Iron Curtain offers unique places of learning for cultural and political education as well as appealing potentials for tourism. Its international conservation and development should be supported sustainably by concerted actions within the European heritage and environment politics as well as UNESCO cultural heritage programmes.”

The Director of the Berlin Wall Foundation, Prof Dr. Axel Klausmeier, pointed out: “Without the history and testimonies of Cold War and Iron Curtain reunited Europe of today with its current tendencies of fragmentation cannot be understood. Therefore I am particularly pleased that the participants of the conference have unanimously agreed to Europeanise the “Network Iron Curtain” in the future and extend its activities beyond national borders. So far this network has only been active within Germany. The conference contributions of Austria, Hungary, the Czech Republic, Slovenia and Denmark among others gave an important impetus to this goal.”

An additional objective of the conference was to intensify the dialogue between nature conservation and preservation of historical monuments. With the example of the former border region of the Cold War possible overlaps between the different interests of protection (protection of natural and cultural heritage) have been identified in the spirit of a “Nature-Culture Journey”. Moreover, perspectives for stabilised international cooperation in the form of a “standing conference” between institutions operating in the field of natural and cultural heritage have been discussed.

Dr. Kai Frobel, representative of the BUND, (Bund Umwelt und Naturschutz Deutschland e.V. - German Union for the Environment and Nature Conservation) underlined “the importance of the National Natural Monument as an instrument to safeguard values in nature conservation and cultural heritage. Hence the BUND firmly supports the efforts made by the federal states Thuringia and Saxony-Anhalt to register their parts of the Green Belt as National Natural Monument.”

The representatives of the Federal Agency of Nature Conservation (Bundesamt für Naturschutz - BfN) clearly stated, that the Initiative Green Belt, which has already been started in 1998, not only aims for the preservation of the former border strip within Germany as the longest national biotope network axis as a matter of nature conservation: “The former German border strip has become an indispensable retreat for many rare and endangered species and therefore must be preserved by all means. But apart from its preservation as natural heritage the purpose must be the long-term conservation of the Green Belt as a cultural heritage as well as the stimulation of sustainable economic development in the Green Belt region, such as tourism and recreation. By now this triad of objectives has been transferred on the entire European Iron Curtain in the context of the European Green Belt Initiative.”

The chances of the Green Belt being nominated for the UNESCO World Heritage List have been discussed based on the available “Feasibility Study World Heritage Green Belt” which were supported by the BfN with funds from the Federal Environment Ministry. Numerous monuments, relicts, sites, traces and testimonies of the Iron Curtain and the Cold War are found embedded in the “Green Belt Europe”, partially registered as landmarks, partially valued as cultural heritage or worthy of preservation as elements of the Cold War cultural landscape. Thus the corridor of the Green Belt connects recent natural heritage with the cultural heritage of contemporary history of Europe in a unique manner. The conference participants recommended to further explore the potentials of a cross-border World Heritage nomination as mixed cultural and natural property.

The Iron Curtain Network

Twelve Federal German sites, museums and memorial sites along the historic Iron Curtain, which exemplarily embody aspects of the former confrontation of systems in Germany and the history of a divided Europe, have been awarded with the European Heritage Label (EHL) in 2011. These institutions and locations spread over eight federal states have merged into the Network Iron Curtain. Since 2012 joint education programmes have been carried out regularly in order to convey the former threat and its overcoming to future generations.

More details: www.netzwerk-eiserner-vorhang.de

The Initiative Green Belt

In Germany “The Green Belt” has been initiated in 1989 already, as a project for preservation and development of a German-German landscape of memory symbolising the overcoming of Cold War and habitat along the Iron Curtain, crossing inner German borders. The project has been started by the BUND e.V., who has ever since been advocating the preservation and development of the Green Belt. In 2002 the BUND has also stimulated the idea of a European Green Belt. In 2003 existing initiatives throughout Europe merged into the “Green Belt Initiative Europe”. Today the initiative consists of roughly 150 governmental and non-governmental organisations, universities, spatial development planners and other participants from 24 countries.

More details: www.bund.net/gruenes-band and www.european-greenbelt.org

Iron Curtain and Green Belt

Networks and Opportunities for Cooperation in a European Border Landscape

International conference on the occasion of the European Cultural Heritage Summit

in the course of the European Cultural Heritage Year 2018

Berlin 17 – 19 June 2018 | Berlin, Berlin Wall Memorial

Organisers: Deutsches Nationalkomitee von ICOMOS e.V. (German Committee of ICOMOS - International Council on Monuments and Sites), IUCN (International Union for Conservation of Nature), Stiftung Berliner Mauer (Berlin Wall Foundation), Landesdenkmalamt Berlin (Berlin State Office for Heritage Preservation - LDA Berlin), BUND (Bund für Umwelt und Naturschutz Deutschland - German Union for the Environment and Nature Conservation), Brandenburgisches Landesamt für Denkmalpflege und Archäologisches Landesmuseum (State Office for Heritage Preservation and Archaeological Museum of the federal state of Brandenburg - BLDAM)

Partners: Iron Curtain Network, German Commission for UNESCO (DUK), Federal Agency of Nature Conservation (Bundesamt für Naturschutz - BfN), BUND Department Green Belt (regional coordinator Green Belt Central Europe and European Green Belt Association e.V.), Green Belt Berlin (Senatsverwaltung Umwelt, Verkehr und Klimaschutz Berlin), Centre

for Contemporary History Potsdam (Zentrum für Zeithistorische Forschung - ZZf Potsdam)

Supported by the Federal Government Commissioner for Culture and Media (BKM) on the basis of a resolution of the German Parliament.

Conference programme:

<https://sharingheritage.de/en/events/konferenz-iron-curtain-and-green-belt-das-erbe-des-eisernen-vorhangs-2-2/>

<https://sharingheritage.de/veranstaltungen/konferenz-iron-curtain-and-green-belt-das-erbe-des-eisernen-vorhangs-2-2/>

A printed conference documentation is planned.

Pressemitteilung

Eiserner Vorhang und Grünes Band Netzwerke und Kooperationsmöglichkeiten in einer europäischen Grenzlandschaft

Internationale Tagung anlässlich des European Cultural Heritage Summit im Rahmen des Europäischen Kulturerbe- jahres 2018 Berlin, 17. – 19. Juni 2018

Berlin, 19. Juni 2018 – Zum Auftakt des European Cultural Heritage Summit „Sharing Heritage – Sharing Values“ im Rahmen des Europäischen Kulturerbejahres 2018 ist am heutigen Dienstag die Tagung

„Eiserner Vorhang und Grünes Band. Netzwerke und Kooperationsmöglichkeiten in einer europäischen Grenzlandschaft“ zu Ende gegangen. Am symbolträchtigen Tagungsort in der Bernauer Straße, wo die Auswirkungen der deutschen Teilung einst kulminierte – heute Gedenkstätte Berliner Mauer – beleuchteten VertreterInnen unterschiedlicher Disziplinen vielfältige Facetten des Kultur- und Naturerbes, die die Nachkriegsgeschichte des geteilten Europas entlang des ehemaligen Eisernen Vorhangs hinterlassen hat.

Ausgehend von dem Leitthema „Grenzräume – Begegnungsräume“ des Europäischen Kulturerbejahres wurden dabei insbesondere Chancen einer intensivierten grenzüberschreitenden europäischen Zusammenarbeit der erhaltenen Denkmale, Gedenkort und historischen Stätten im einstigen Grenzraum sondiert.

Der **Präsident des Deutschen Nationalkomitees von ICOMOS e.V. und Berliner Landeskonservator, Prof. Dr. Jörg Haspel**, fasste die Tagungsergebnisse zusammen: „Die Tagung hat gezeigt, dass Konfliktlinien der Vergangenheit Kooperationslinien von heute sein können in Europa. Grenzräume bilden Begegnungsräume, auch zur Aufarbeitung von historischen und gegenwärtigen Nachbarschaftskonflikten. Das Kultur- und Naturerbe, das der Eiserner Vorhang in Europa hinterlassen hat, bietet einzigartige Lernorte für die kulturelle und politische Bildung und stellt zugleich ein attraktives touristisches Potential dar. Seine grenzüberschreitende Erhaltung und Erschließung sollte nachhaltig durch konzertierte Aktionen im Rahmen der europäischen Erbe- und Umweltpolitik und der Welterbeprogramme der UNESCO gefördert werden.“

Der **Direktor der Stiftung Berliner Mauer, Prof. Dr. Axel Klausmeier**, hob hervor: „Ohne die Geschichte und Zeugnisse des Kalten Krieges und des Eisernen Vorhangs kann das wiedervereinigte Europa der Gegenwart mit all seinen aktuellen Fragmentierungstendenzen nicht begriffen werden. Ich freue mich daher besonders, dass die KonferenzteilnehmerInnen sich geschlossen zu dem Ziel bekannt haben, das bisher nur in Deutschland aktive ‚Netzwerk Eiserner Vorhang‘ künftig zu europäisieren

und über nationale Grenzen hinaus zu erweitern. Unter anderem die Tagungsbeiträge aus Österreich, Ungarn, Tschechien, Slowenien und Dänemark konnten hierzu wichtige Impulse geben.“

Ein weiteres Ziel der Tagung war es, den Dialog zwischen Naturschutz und Denkmalpflege zu intensivieren. Am Beispiel des einstigen Grenzraumes des Kalten Krieges wurden mögliche Schnittmengen der unterschiedlichen Schutzinteressen (Natur- und Kulturerbeschutz) beleuchtet sowie Perspektiven für eine Verstärkung der Zusammenarbeit von Natur- und Kulturerbe verwaltenden Institutionen im Sinne einer „ständigen Konferenz“ über nationale Grenzen hinweg erörtert. **Dr. Kai Frobel, Vertreter des BUND**, betonte „die Bedeutung des Nationalen Naturmonuments als Instrument zur Sicherung der naturschutzfachlichen und kulturellen Werte. Der BUND unterstützt daher nachdrücklich die Bemühungen der Länder Thüringen und Sachsen-Anhalt, ihren Teil des Grünen Bandes als Nationales Naturmonument auszuweisen.“

Die **Vertreter des Bundesamts für Naturschutz (BfN)** machten deutlich, dass die bereits im Jahre 1989 gestartete Initiative Grünes Band nicht ausschließlich auf das naturschutzfachliche Ziel der Bewahrung des ehemaligen innerdeutschen Grenzstreifens als längste nationale Biotopverbundachse abzielt: „Der ehemalige innerdeutsche Grenzstreifen hat sich zu einem nicht ersetzbaren Rückzugsraum für viele seltene und gefährdete Arten entwickelt, den es unbedingt zu erhalten gilt. Es geht aber neben den naturschutzfachlichen Zielsetzungen auch darum, das Grüne Band dauerhaft als historisches Monument zu erhalten und in der Grüne-Band-Region eine nachhaltige ökonomische Entwicklung, z. B. getragen durch Tourismus und Erholung, anzuregen. Dieser Ziel-Dreiklang konnte mittlerweile auf den gesamten europäischen Eisernen Vorhang im Rahmen der European Green Belt Initiative übertragen werden.“

Diskutiert wurden außerdem die Chancen einer möglichen Nominierung des Green Belt für die Welterbeliste der UNESCO anhand der vorliegenden, vom BfN mit Mitteln des Bundesumweltministeriums geförderten „Machbarkeitsstudie Welterbe Grünes Band“.

Eingebettet in das „Grüne Band Europa“ finden sich zahlreiche Denkmale, Relikte, Stätten, Spuren und Zeugnisse des Eisernen Vorhangs und des Kalten Krieges, die teilweise förmlich in die jeweiligen Denkmallisten eingetragen sind, teilweise denkmalwert oder als Kulturlandschaftselemente des Kalten Krieges erhaltenswert sind. So verbindet der Korridor des Grünen Bandes auf einzigartige Weise junges Naturerbe und zeitgeschichtliches Kulturerbe Europas. Die KonferenzteilnehmerInnen sprachen sich daher dafür aus, die Potentiale einer grenzüberschreitenden Welterbe-Nominierung als gemischtes Kultur- und Naturerbe weiter auszuloten.

Das Netzwerk Eiserner Vorhang

Zwölf bundesdeutsche Stätten, Museen und Gedenkorte entlang des einstigen Eisernen Vorhangs, die beispielhaft Aspekte der einstigen Systemkonfrontation in Deutschland sowie der europäischen Teilungsgeschichte verkörpern, wurden 2011 mit dem Europäischen Kulturerbe-Siegel (European Heritage Label – EHL) ausgezeichnet. Die auf acht Bundesländer verteilten Einrichtungen und Orte sind im Netzwerk Eiserner Vorhang zusammengeschlossen. Seit 2012 führen sie regelmäßig gemeinsame Bildungsprogramme durch, deren Aufgabe es ist, die einstige Bedrohung, aber auch deren Überwindung an künftige Generationen zu vermitteln.

Weitere Informationen: www.netzwerk-eiserner-vorhang.de

der Bundesregierung für Kultur und Medien aufgrund eines Beschlusses des Deutschen Bundestages

Tagungsprogramm:

<https://sharingheritage.de/veranstaltungen/konferenz-iron-curtain-and-green-belt-das-erbe-des-eisernen-vorhangs-2-2/>

Ein Tagungsbericht in gedruckter Form ist in Planung.

Die Initiative Grünes Band Europa

Mit dem „Grünen Band“ wurde in Deutschland bereits 1989 ein Projekt für den Erhalt und die Entwicklung einer deutsch-deutschen Erinnerungslandschaft als ein Symbol für die Überwindung des Kalten Krieges und eines länderübergreifenden Lebensraumverbundes entlang des ehemaligen Eisernen Vorhangs initiiert. Initiator war der Bund für Umwelt und Naturschutz Deutschland e.V. (BUND), der sich seitdem federführend für Erhaltung und Entwicklung des Grünen Bandes einsetzt. Der BUND hat 2002 auch die Idee eines Grünen Bandes Europa angestoßen. 2003 schlossen sich die damals in den verschiedenen europäischen Regionen bestehenden Initiativen zur Grüne Band Europa Initiative zusammen. Heute besteht sie aus rund 150 Regierungs- und Nichtregierungsorganisationen, Universitäten, Raumplanern und weiteren Akteuren aus 24 Ländern.

Weitere Informationen: www.bund.net/gruenes-band sowie www.europeangreenbelt.org

Eiserner Vorhang und Grünes Band

Netzwerke und Kooperationsmöglichkeiten in einer europäischen Grenzlandschaft

Internationale Tagung anlässlich des European Cultural Heritage Summit im Rahmen des Europäischen Kulturerbejahres 2018

17. – 19. Juni 2018 | Berlin, Gedenkstätte Berliner Mauer

Veranstalter: Deutsches Nationalkomitee von ICOMOS e.V., International Union for Conservation of

Nature (IUCN), Stiftung Berliner Mauer, Landesdenkmalamt Berlin, BUND, Brandenburgisches Landesamt für Denkmalpflege und Archäologisches Landesmuseum

Partner: Netzwerk Eiserner Vorhang, Deutsche UNESCO-Kommission (DUK), Bundesamt für Naturschutz (BfN), BUND Fachbereich Grünes Band (Regionalkoordinator Grünes Band Zentraleuropa und European Green Belt Association e.V.), Grünes Band Berlin, Zentrum für Zeithistorische Forschung Potsdam (ZZF)

Gefördert mit freundlicher Unterstützung durch die Beauftragte